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LETOS TRIJE ZBORI
Tudi tretji zbor delovne skupnosti v letošnjem letu je za nami. 

Tokrat smo na zborih razpravljali o poslovnih ciljih za leto 1973 in 
o organizaciji in nagrajevanju.številki

Spet se staro leto obrača v novo in 
nastopa čas, ko delamo letne obraču
ne dela, razmišljamo o oblikah dela v 
prihodnje in podobno.

Tudi delo uredniškega odbora se za 
letos končuje. Poglejmo, kaj smo v le
tošnjem letu naredili in istočasno raz
krijemo nekaj načrtov za prihodnje.

V rokah držite šesto letošnjo števil
ko Našega Aera in kot je to postalo 
že skoraj običajno, je tudi ta dvojna. 
V začetku letošnjega leta je bilo z iz
dajanjem lista nemalo težav, potem pa 
smo dobili referenta za informiranje in 
delo je nekoliko bolje steklo.

Kaj vam pripravljamo za prihodnje 
leto? Naš Aero bo svojo zunanjo po
dobo nekoliko spremenil, saj bo po
stal večji. S tem bomo dobili večje 
možnosti za popestritev vsebine. Se 
naprej bomo razvijali stalne rubrike, 
pri čemer bi nam bila vaša pomoč nad
vse dobrodošla. Vse vas vabimo k so
delovanju.

Poleg Našega Aera smo v letošnjem 
letu pričeli izdajati tudi Inlormacije, 
saj smo želeli dvigniti stopnjo infor
miranosti. Upamo, da smo v svoji na
meri uspeli. Pri Inlormacijah v prihod
nje ne bo dosti sprememb. Upamo le, da 
nam bo uspelo razširiti krog sodelav
cev in pridobiti nove vire obveščanja. 
Če imate kakšne predloge za vsebin
ske spremembe v konceptu Inlormacij, 
nam jih prosim sporočite. Vsakega 
mnenja smo veseli.

In katere so naloge, ki stojijo pred 
nami v prihodnjem letu? Ena najpo
membnejših je gotovo ureditev in stal
na skrb za oglasne omarice, ki nam 
res niso v čast. Veliko razmišljamo tu
di o razširitvi sodelovanja in o pove- 
čanerA krogu sodelavcev. Verjetno pa 
bomo v prihodnjem letu storili še ne
kaj. V našem podjetju je veliko ljudi, 
ki radi pišejo. V rednih številkah Na
šega Aera vedno primanjkuje prostora 
za take prispevke in rodila se je ideja 
o prilogi lista. V njej bi objavljali li
terarne prispevke, šale, satiro, karika
ture, skratka veliko. Le... za tako ru
briko bomo rabili veliko rednih sode
lavcev. Upamo, da bo naši zvesti sode
lavki Dori Rovere, ki bo prevzela ure
janje te priloge, uspelo navezati stike 
s čim več sodelavci.

Naj misli o dosedanjem in prihod
njem delu zaključimo z željo, da bi bi
lo v novem letu z vsem oblikami in
formiranja v kolektivu vse v redu. Ra
di bi se tudi zahvalili vsem našim, žal 
redkim, a zato tem zvestejšim sodelav
cem za njihovo pomoč pri oblikovanju 
podobe našega glasila.

Srečno v novem letu in veselo praz
novanje

Vaš uredniški odbor

Kako lahko ocenimo naš tretji zbor? 
Vsekakor pozitivno! Zbori so bili do
sti boljši od obeh prejšnjih, udeležba 
je bila več kot zadovoljiva (zborov se 
je udeležilo nad 70 odstotkov vseh za
poslenih), razprav je bilo veliko in ve
čina od njih je bila dobra in konstruk
tivna. Ideja, da bi zbore organizirali 
po posameznih obratih se je pokazala 
kot odlična, saj je bilo zaradi manjše
ga števila udeležencev hkrati lažje 
razpravljati, pogovori so bili bolj spro
ščeni.

Zbori, kar štirinajst jih je bilo, so 
opozorili na nekatere napake oziroma 
neskladnosti, do katerih je prišlo ob 
pripravi predlogov novih pravilnikov. 
Pri tem je treba povedati, da so bili 
roki, v katerih je bilo treba predloge 
pripraviti, izredno kratki in so imele 
komisije trdo in nehvaležno delo. O 
samih predlogih ne bi govorili. Preveč 
jih je bilo! Zadržimo se raje ob pome
nu, ki ga ima taka oblika samouprav
ljanja za razvoj samoupravljanja v 
Aeru. Mirno lahko rečemo, da pome-

Proizvodni sektor je srce vsake in
dustrijske organizacije. V njem se naj
več dogaja, na dnevnem redu so te
žave, uspešne rešitve, zapleteni po
stopki, kdo bi še našteval. . .

Odločili smo se, da ob koncu leta 
povprašamo vodjo tega sektorja, ing. 
Eda Belaka to in ono o proizvodnji v

nijo trije zbori v pičlem letu veliko. 
Pokazali so, da je boljša nekoliko dol
gotrajnejša a bolj demokratična, sa
moupravna pot. Zaposleni smo se zbra
li trikrat in s svojimi predlogi vplivali 
na popravke predlogov strokovnih 
služb. Z obliko samoupravljanja preko 
zborov kolektiva smo se zaposleni res
nično približali svojemu cilju — pove
čani vlogi delovnega človeka pri 
upravljanju z družbenimi sredstvi. 
Prav je, da se takšne prakse poslužu
jemo, prav je, če se je bomo v prihod
nje še bolj.

Za zaključek le še to. Posebne ko
misije delavskega sveta so že dan po 
zaključku zborov pričele z delom. Pri
pombe, ki so jih prinesli zbori so 
uskladile s starimi predlogi in pripra
vile vse materiale za sejo delavskega 
sveta, ki je bila 20. decembra. Opra
vile so ogromno delo v zelo kratkem 
času. Prepričani smo, da so svoje delo 
opravile v redu in v smislu samo
upravnih in poslovnih interesov.

preteklem letu ter o načrtih za delo v 
prihodnje.

Tovariš Belak, kako je bilo s pro
izvodnjo v letošnjem letu, ste z dose
ženim zadovoljni?

Letos smo dosegli veliko. Proizvod
nja je v primerjavi z letom 1971 porasla 
za dobrih 20 %, pa tudi planirano pro
izvodnjo smo presegli za 5 %. Pri takih 
dosežkih seveda moram biti zadovo
ljen, čeprav bi lahko bilo še bolje, zla
sti v grafiki, kjer je precej predvide
nih naročil ostalo nerealiziranih.

Katere so bile težave, ki so vas naj
bolj trle?

Največ težav smo imeli z repro ma
teriali, predvsem v prvih šestih mese
cih. Za veliko večino naših proizvo
dov nam domače tovarne niso uspele 
zagotoviti potrebnih količin in kvali
tet repro materiala, še zlasti papirja. 
Istočasno smo morali neprestano iska
ti dovoljenje za uvoz potrebnih suro
vin, kar je zahtevalo veliko časa in 
zavrlo proizvodnjo, saj kontinuirane 
oskrbe ni bilo. Težave smo reševali 
na najrazličnejše načine, s premestit
vami zaposlenih, s spremembami v 
asortimanu in podobnim. Tudi težave 
z organizacijo so nam naredile veliko 
sivih las. Veliko je bilo kadrovskih 
sprememb, neusklajenega dela .. .

Kako se boste tem težavam izognili 
v prihodnjem letu? Vemo namreč, da 
za prihodnje leto planiramo 35 % po
rast proizvodnje.

Vse kadrovske in organizacijske 
spremembe se bodo pričele odražati 
že v prihodnjem letu. Veliko pričaku
jemo zlasti od dveh novoustvarjenih 
oziroma dopolnjenih služb — priprave 
dela in službe kakovosti. Nekoliko več 

(Nadaljevanje na 3. strani)
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(Nadaljevanje z 2. strani) 
bi spregovoril o pripravi dela, saj 
marsikomu še ni jasno, kake naloge jo 
čakajo. V kemiji bomo oganirzirali 
zlasti tehnološko pripravo, v grafiki; 
kjer ta že dobro deluje, pa bomo več 
pozornosti posvetili operativni pripra
vi. V kemiji delamo po nekih ustalje
nih tehnoloških postopkih, ki pa niso 
nikjer zapisani oziroma predpisani. 
Tehnologija tako ni utrjena, s tem pa 
je težko postavljati normative časa in 
kontrolirati proizvodni proces. To bo 
sedaj prva naloga priprave dela.

Poleg tega bo ta služba, po analizah 
tehnološke dokumentacije in postavit
vi časovnih normativov, lahko pričela 
kalkulirati do direktnih stroškov in 
kasneje do lastne cene. Tak sistem 
kalkulacij zahteva nova metoda obra
čunavanja stroškov po sistemu direkt
nih stroškov. V grafiki je situacija 
ravno obrnjena. Tam je treba pospe
šiti operativo in preiti z neindustrij
skega načina dela na vodenje preko 
priprave dela. Ta služba ima sicer še 
nrecej težav, zlasti kadrovskih, ven
dar upamo, da bo njeno delo kmalu in 
dobro steklo. O službi kakovosti ne bi 
dosti govoril, ker je bilo že dovolj po
vedanega. Naj povem le, da bo ta služ
ba s kontrolo proizvodnega procesa 
bistveno vplivala na stroške in izkori
stek časa. Tudi v službi vzdrževanja 
bo v prihodnje dosti sprememb, saj 
bomo prešli na sistem planskega pre
ventivnega vzdrževanja.

Opozoriti je treba še na nekaj. Če 
želimo realizirati visoko zastavljen 
plan, ne smemo pozabiti na povečano 
vlogo obratovodij in oddelkovodij, na 
katerih bo v letu 1973, ki je za nas 
prehodno obdobje, visela velika teža 
odgovornosti za uspešno delo. V Aeru 
dela v popoldanskem času že kakih 
40 °/o zaposlenih, zato bi se proizvod
nja v popoldanskem času morala po 
etefku zelo približati dopoldanski. Tu 
pa je bistven vpliv obratovodij in od
delkovodij, ki bodo v novem letu tudi 
pričeli delati v izmenah. Seveda pa bo 
glavno breme za izpolnitev plana le
žalo na ramah neposrednega proizva
jalca.

Plan za leto 1973 je zelo visoko za
stavljen, ni pa nedosegljiv. Zavisi zla
sti od kontinuirane dobave surovin in 
od boljšega izkoristka delovnega časa, 
s katerim je tesno povezano vpraša
nje delovne discipline.

Kako je bilo v letošnjem letu z no
vimi proizvodi? Smo pričeli proizva
jati dosti novih artiklov? Ali bo tudi 
v novem letu naša prozvodnja pričela 
Izdelovati kaj novega?

Čeprav se je služba razvoja šele for
mirala, moramo povedati, da je do
segla že zelo pomembne uspehe. Izde
lali so precej predlogov za nove artik
le, nekatere od teh smo že vključili v 
proizvodni program. Naj omenim le 
enega od proizvodov — cinkooksidni 
papir, od katerega si veliko obetamo. 
Veliko nalog nas čaka tudi ob proiz
vodih, ki jih bomo izdelovali z novim 
bakrotiskarskim in novim kaširnim 
strojem.

V letu 1973 predvidevamo proizvod
njo približno petih novih artiklov, ki 
bodo dali v skupni letni realizaciji 
okoli 6 %.

Pa pustiva proizvodnjo! Kako na 
splošno ocenjujete leto 1972 v naši de
lovni organizaciji?

Letošnje leto je bilo izredno razgi
bano, dinamično. To se je še zlasti po
znalo na področju samoupravljanja, 
saj imajo danes ljudje izredne možno
sti za vpliv na poslovne odločitve. 
Razprave so bile burne, samoupravnih 
pravic je vse več. Moram se dotak
niti tudi nedavne prekinitve dela v ob
ratu II. O njej lahko rečem, da je ta 
način, ki so si ga izbrali nekateri po
samezniki, skrajno škodljiv in postav
lja na laž vse vrednote, za katere smo 
se jeseni 1971 borili. Način samo
upravnega dogovarjanja je edini pra
vilen, saj le preko njega pride nepo
sredni proizvajalec do tiste vloge, ki 
jo v našem samoupravnem sistemu 
mora izpolnjevati. Le še nekaj. Ob ne
prestanem poudarjanju samoupravnih 
pravic nikakor ne bi smeli pozabiti na 
svoje samoupravne dolžnosti.

Tovariš Belak, z a izčrpne odgovore 
se vam najlepše zahvaljujem.

Minilo bo leto dni odkar sla 
se kolektiva Celjske tiskarne in 
Aera združila v podjetje kemič
ne in grafične industrije. Oba 
kolektiva sta v letu skupnega 
življenja vsak zase dosegla po
membne proizvodne in tehnične 
uspehe. Nova oblika in velikost 
podjetja sta zahtevali organiza
cijske spremembe o katerih so 
v celem letu člani kolektiva po
gostokrat razpravljali in odloča
li. Kemična in graiična industri
ja sedaj zaposluje preko 1000 
ljudi ter se približuje 25 mili
jardam bruto proizvodnje. Upo
števajoč dosežen obseg podjetja, 
predvsem pa bodoče načrte, kol 
jih predvideva integracijski 
elaborat, je bilo potrebno orga
nizirati nove službe, vpeljati 
modernejši način organizacije in 
zasledovanja proizvodnje ter 
pripraviti osnove za realizacijo 
sodobnega tržnega koncepta 
(marketing). Razumljivo je, da 
smo zaradi teh organizacijskih 
sprememb v letošnjem letu ime
li obširne medsebojne razprave 
o upravičenosti posameznih no
vih služb ali delovnih mest. Ta 
dialog bo potekal še toliko časa, 
dokler ne bodo vsi upravijalci 
sprejeli takšno organizacijsko 
zamisel podjetja za svojo in do
kler ne bodo čutili pozitivnih 
rezultatov takšne organizacije. 
Zato bo potrebno še dosti raz
prav in razgovorov, medseboj
nega zaupanja, predvsem pa de
lovnih naporov strokovnjakov v 
teh službah, ki bodo z rezultati 
morali opravičiti svoj obstoj. 
Poleg sprememb v organizaciji 
podjetja smo v letu 7972 spreje
li pomembne spremembe in iz
popolnitve v notranji zakono
daji podjetja. V smislu pisma to
variša Tita in Izvršnega biroja 
CK ZKJ smo podvzeli odločne 
korake v cilju uveljavitve šted- 
nje, zmanjšanja socialnih razlik, 
notranje discipline in izkorišča
nja notranjih rezerv. Najpo
membnejša vloga, ki smo jo za
čeli obravnavati v letu 1972 in 
ki bo naš osnovni cilj v letu 
1973 pa bo prilagoditev vseh 
notranjih odnosov v podjetju 
ustavnim dopolnilom. Delavski 
svet ter njegove komisije so že 
obravnavali in sprejeli program, 
nas vse pa čaka sedaj že kon
kretna obravnava predlogov o 
ustanovitvi TOZD znotraj pod
jetja ter o samoupravnem dogo
voru, ki bo urejal odnose med 
TOZD-i v Aeru.

Z željo, da bi vsi člani kolek
tiva veselo in srečno pričakali 
naslednje, 1973. leto, ki mora bi
ti za nas leto novih delovnih 
zmag in leto v katerem bomo v 
celoti realizirali vsa ustavna do
polnila in da bi vsem članom 
kolektiva leto 1973 prineslo obi
lo osebnega zadovoljstva, česti
tam

srečno 1973 —

Miran ing. Mejak



DO DOLŽNIKOV OSTREJE
Ob zaključku starega in pričetku novega poslovnega leta smo 

obiskali direktorja komercialnega sektorja, tovariša Srečka Franka in 
mu zastavili kopico vprašanj o delu v letošnjem in načrtih v prihod
njem letu. Na zastavljena vprašanja nam je rad in izčrpno odgovoril.

Kakšni so naši skupni načrti za leto 
1973?

Začel bi s postavljenimi cilji za 1973. 
leto in predlogom gospodarskega na
črta. Pri sestavljanju smo imeli v vidu 
naloge, ki smo si jih zadali s polletnim 
načrtom in v skladu s pismom Izvrš
nega biroja in tovariša Tita. Plan se 
naslanja na stabilizacijo gospodarskih 
tokov in krepitev samoupravljanja in 
povečane vloge delavca v teh proce
sih. Predlog plana predvideva 35 % po
večanja celotnega dohodka, s čimer se 
postavljajo pred vse uslužbence, vse 
sektorje, skratka pred celoten kolek
tiv izredno zahtevne naloge. Pri po
stavljanju planskih nalog za leto 1973 
smo izhajali iz tega, da je treba doseči 
19. milj. 100 tisoč dinarjev sredstev za 
poslovni sklad in 20 milijonov sred
stev amortizacije, kar pomeni skupaj 
40 milijonov sredstev. Razen tega je 
treba ustvariti 44 milijonov bruto sred
stev za osebne dohodke. Da pa lahko 
dosežemo ta potrebna sredstva, je po
trebno ustvariti 289,5 milijonov neto. 
To je številka, ki predstavlja 35 % po
večanje v primerjavi z letom 1972. 
Predlog gospodarskega načrta za pri
hodnje leto so obravnavali tudi na 
vseh 14. zborih delovnih ljudi, ki so 
bili v začetku decembra. Pred zbori je 
bil kolektiv seznanjen s predlogi v 
»Informacijah«, na zborih pa so dajali 
vodilni uslužbenci potrebna pojasnila, 
oz. odgovore na vprašanja delavcev. 
Ocenjujemo lahko, da se celoten ko
lektiv s predlogom nalog, ki smo si jih 
zastavili za 1973. leto, strinja, hkrati 
pa se zaveda tudi odgovornosti, ki si 
jo s tem nalaga.

In kakšno je bilo leto 1972?
V zvezi z gospodarskim načrtom za 

leto 1973 smo že izdelali materialno bi
lanco, v kateri pridejo do izraza vsa 
prizadevanja v letu 1972, da bi čim več 
osnovnih surovin in ostalega repro- 
materiala nabavili na domačem trži
šču, kar v preteklosti nismo mogli. Po
datki, ki jih imamo, govorijo namreč 
o tem, da imamo pri repromaterialih 
preko 60 % domačih in samo še nekaj 
čez 30% uvoženih. Tudi v letu 1973 
bomo poizkušali obdržati to politiko 
zmanjševanja uvoza.

Zdaj pa še nekaj o letošnjem po
slovnem planu in njegovi realizaciji:

Kljub težavam, ki jih je imelo pod
jetje zaradi restrikcije — prepovedi 
pri uvozu posameznih vrst surovin, bo 
letošnji plan v precejšnji meri preko
račen. To potrjuje tudi obračun dohod
kov za 9 mesecev, ki je nad predvide
vanji. V toku 1972. leta je bilo pod
jetje v določenih težavah zaradi nelik
vidnosti, ki vlada v našem gospodar
stvu. Zato so bile vse leto težave s 
plačevanjem reprodukcijskega materi
ala. Stanje naših kupcev je blizu 6 mi
lijard, nad 90 dni pa nam dolgujejo 
kupci približno milijardo in pol. Pod
jetje dolguje dobaviteljem samo okoli 
2 milijardi.

Komercialni in finančni sektor sta po
sebno v drugem polletju zaostrila odnos 
do kupcev tako, da vsem ki nam dol
gujejo več kot 90 dni ustavimo dobavo 
našega blaga. Rezultati niso izostali, 
saj se je saldo dolgov kupcev znatno 
zmanjšal.

S 1. januarjem 1973 bomo uvedli še 
ostrejši kriterij do naših kupcev in bo
mo dobavo blaga ustavili že pri dolgu, 
starem 60 dni.

Ocenjujem, da je situacija glede 
preskrbe z repromaterialom ugodna, 
zato obstajajo vse možnosti, da se 
planske zadolžitve za prvo četrtletje 
prihodnjega leta izpolnijo.

Kaj menite o odnosih med delovni
mi ljudmi pri nas?

Nova organizacija podjetja prinaša 
novo tehnologijo v proizvodnji in s 
tem v zvezi drugačno razmestitev de
lovnih mest. Staro organizacijo smo 
delali takrat, ko smo imeli še 3—5 mi
lijard realizacije letno. Danes pa je 
ta številka mnogo večja in zato ne mo
remo več uspešno delati s staro orga
nizacijo v podjetju. S tem v zvezi pa 
je potrebna tudi nova ocenitev delov
nih mest s pomočjo rangiranja. Ko go
vorim o ocenitvi, ne morem mimo 
prekinitve dela, ki je bila pri nas. 
Ugledu Aera v celi Jugoslaviji je za
dala ta prekinitev zelo negativen pe
čat. Menim, da imamo danes v kolek
tivu samoupravljanje razvito do takš
ne stopnje, da ima vsak posameznik 
možnost na sestankih povedati svoje 
mnenje in zato takšen način uveljav
ljanja zahtev, kot je bit ta, odločno ob
sojam. Prepričan sem, da je dovolj sa
moupravnih poli, po katerih se takšna

V zadnjih mesecih letošnjega leta je 
popolnoma stekla proizvodnja kontakt 
papirja v obratu Šempeter. Zaradi obi
lice problemov se je začetek proizvod
nje tega artikla precej zavlekel. Os
novni problem je bil prepovedan uvoz 
tovrstnega papirja, saj nam kljub pri
zadevanjem v prvi polovici leta ni 
uspelo dobiti uvoznega ddvoljenja. Ra
zen tega je bila receptura, ki smo jo 
kupili hkrati s strojem pri nemški 
družbi KRUPP, pomanjkljiva in so za
to v našem razvojnem sektorju nare
dili novo, bolj prilagojeno domačim 
surovinam. Kvaliteta papirja, proizve
denega po tuji recepturi ni ustrezala 
zahtevam tržišča, sedanja pa tem zah
tevam v celoti ustreza. Za proizvodnjo 
kontakt papirja je potreben papir, ki 
je odporen proti topilom. Ker takega 
papirja pri nas trenutno ni, ga moramo 
uvažati iz Avstrije. Vendar v razvojni 
službi Papirnice Rijeka že delajo na 
tem, da bi tovrsten papir proizvajali 
doma. Poslali so nam že nekaj vzorcev 
surovega papirja, po katerih lahko 
sklepamo, da je v novem letu veliko

in podobna problematika lahko reši na 
miren način.

In kaj bi povedali ob koncu?
Upam, da se člani kolektiva zave

dajo vseh postavljenih nalog, ki so 
pred nami in da bomo naloge izpolnili 
s pomočjo izkušenj, ki smo jih prido
bili v letu 1972. Menim, da je psihoza 
v kolektivu takšna, da v Aeru dela
mo z veseljem, zato vem, da bodo na
loge, ki sloje pred nami, tudi izpol
njene, kajti naš kolektiv je z birokrat
skim in tehnokratskim načinom reše
vanja nalog razčistil že pred dobrim 
letom dni.

papirja
možnosti za to, da bomo papir za pro
izvodnjo kontakt papirja dobivali iz 
Rijeke.

Zakaj uporabljamo kontakt papir? 
Ta papir je izredno uporaben. Iz nje
ga izdelujejo vse vrste blokov in ob
razcev, služi kot nadomestilo za print 
papir in za izdelavo neskončnih obraz
cev. Kvalitetno se kontakt papir raz
likuje od karbona in printa po tem, ker 
stroj nanaša emulzijo direktno na no
silni papir, nanos pa ni na voskovni 
osnovi.

Pri kontakt papirju tvorijo prvi, 
srednji in zadnji list komplet. Prvi list 
ima nanos, ki oddaja, srednji nanos, ki 
sprejema in oddaja, zadnji list pa ima 
samo sprejemni nanos. Med prvi in 
zadnji list lahko vložimo najmanj pet 
srednjih listov.

Toliko o kontakt papirju. Upamo, da 
težav s proizvodnjo ne bo več in da 
bo kontakt papir lahko dal celotni pro
izvodnji Aera tak prispevek, kakršne
ga je v resnici tudi zmožen dati. Tega 
pa si želimo vsi.



O DELU ZK
V času po pismu tovariša Tita in vrstah. Gre za oceno aktivnosti orga- 

Izvršnega biroja predsedstva CK ZKJ nizacije, posameznih članov in aktu- 
in po 29. seji CK ZKS je delo vodstva alnosti programa dela. Zanimiva je 
in organizacije ZK usmerjeno v izvr- ugotovitev, da smo bili kot organiza- 
ševanje vsebine sprejetih dokumentov. cija aktivni in da je bilo naše delo 
Uresničevanja zastavljenih nalog smo usklajeno z vsebino pisma. Žal to ve
se komunisti v Aeru lotili tako, da lja le za organizacijo. Kot posamezni- 
smo najprej ocenili stanje v lastnih ki se nismo dovolj uveljavili v svojih

Organizacija Zveze mladine v našem podjetju je ena od treh 
družbeno-političnih organizacij, ki delujejo v Aeru. Vendar imam ob
čutek, da je v kolektivu premalo prisotna. Ne želim kritizirati, rada 
bi le nekaj pojasnil in odgovorov na nekatera od vprašanj, ki me, 
kot člana ZM, zanimajo.

Zakaj je delo mladih v našem kolektivu omejeno na tako majhno 
skupino? Je to krivda mladih samih ali odbora? Kako to, da delo v 
mladinskem aktivu ni zanimivo za mlade, ki prihajajo v podjetje, 
kljub temu, da je program dela široko zastavljen? Kdo je kriv, da se 
mladi premalo angažirano vključujejo v politično dejavnost v kolek
tivu? Na pismo tovariša Tita mladinski odbor ni javno reagiral, niti 
ni izrazil svoje podpore, čeprav so to storile vse družbeno politične 
organizacije. Zakaj? Pred kratkim je bila problemska konierenca, na 
kateri ste razpravljali o problemih mladih učencev v industriji, o sta
novanjski problematiki itd. Zakaj je takih konierenc, na katerih se 
zbere dosti mladih, tako malo? Zakaj o konferenci niste poročali v 
Informacijah?

To je nekaj vprašanj, ki pa naj ne izzvene kot kritika. Želim le 
nekaj odgovorov oziroma pojasnil, saj nikakor ne trdim, da mladinski 
aktiv ne dela, mislim le, da o delu mladih vse premalo izvemo. Pro
sim Marjano Steblovnik za odgovore!

Dora Rovere

V združenem podjetju Aero je vse
ga 284 mladincev, od tega jih je 141 
organiziranih, torej skoraj polovica. 
Zastopa jih petnajstčlanski odbor, ki 
svojo aktivnost razvija v dveh sme
reh. Tu mislim na interne akcije, s ka
terimi želimo doseči čim boljšo medse
bojno povezanost mladih v podjetju. 
Člani odbora naj bi mlade v kolektivu 
dobro seznanili z vso tekočo proble
matiko in seveda s poslovno politiko 
nasploh. Našo aktivnost pa razvijamo 
tudi navzven, saj se povezujemo z dru
gimi mladinskimi aktivi, kot na primer 
z aktivom »Šumadije« iz Beograda. 
Menim, da je bil akcijski program ši
roko zastavljen. Obsega vsa tista pod
ročja, ki mlade v nekem kolektivu 
povezujejo. Pogosto slišimo pripombe, 
da je delo omejeno le na majhno sku
pino ljudi. Res je, mladi v podjetju 
so pogostoma nezainteresirani za akci
je, ki jih pripravljamo, še posebej ka
dar gre za širšo politično dejavnost. 
Srečujemo se torej s problemom ne
delavnosti mladih, predvsem še, naj to 
poudarim, z nedelavnostjo mladih ko
munistov, ki se ne vključujejo v delo 
naše niti v delo ostalih organizacij v 
podjetju. -

V začetku novembra je odbor pri
pravil problemsko konferenco, katere

glavni namen je bil — na osnovi raz
govora z vajenci v domačem podjetju 
ugotoviti njihov položaj in probleme. 
Vendar smo se ob tej priliki pogovo
rili tudi o nekaterih drugih problemih, 
s katerimi se mladi v kolektivu sreču
jemo. Ta konferenca je bila prvi poiz
kus direktnega kontakta s širšim kro
gom mladih. Pokazala se je za uspešno 
in zaželjeno obliko dejavnosti mladih, 
zato bomo podobne sestanke v prihod
nje še sklicevali. Zaključkov konfe
rence pa nismo objavili, ker se bomo 
o njih še pogovarjali.

Na pripombo, da na Titovo pismo 
nismo javno reagirali naj povem, da 
smo z vsebino seznanjeni. Svojo pod- 

oro pa bomo pismu dali z aktivnej
šim delom v svoji organizaciji.

V začetku prihodnjega leta bomo iz
vedli anketo in po rezultatih le-te se
stavili program dela za prihodnje leto. 
S tem bomo delo aktiva bolj pribli
žali željam in zahtevam mladih v ko
lektivu.

Vse, ki kritično ocenjujete delo mla
dinske organizacije oziroma ožjega od
bora vabim, da nam s svojim delom 
pomagate odpraviti napake, ki ste jih 
opazili. Če na to niste pripravljeni, po
tem raje ostanimo pri samokritiki.

Marjana Steblovnik

sredinah, premalo smo vplivali na do
sledno uveljavljanje sprejetih sklepov. 
Ugovori, da nismo do vseh problemov 
zavzeli stališča, ne morejo biti opravi
čilo za premajhno aktivnost posamez
nikov. Ob izredno razvitem informira
nju komunist ne more in ne sme ča
kati na stališče organizacije, ampak 
mora v skladu s cilji ZK aktivno delo
vati in se boriti za izvajanje njene po
litike.

Komunisti v Aeru smo si zadali vr
sto nalog. Naj jih nekaj naštejem:

— Preveriti je treba pripravljenost 
vsakega posameznika, člana ZK, za 
aktivno delo, kar pomeni idejno in 
akcijsko utrditev organizacije. Za to 
nalogo smo zadolžili komisijo za or
ganiziranost in idejno rast ZK. Orga
nizacija ZK se mora v decembru opre
deliti do posameznih neaktivnih čla
nov.

— Program dela bomo dopolnili z 
novimi aktualnimi nalogami s kon
kretno zadolžitvijo posameznih članov 
ZK.

— Komisija za organiziranost in 
idejno rast ZK bo pripravila delovni 
program, ki naj vsebuje načrt za uspo
sabljanje članov ZK.

— Sekretariat naj prouči pripombe 
članov ZK na potek priprav za združi
tev Aera s papirnico v Radečah.

— Z ozirom na strukturo članstva v 
organizaciji moramo takoj storiti vse 
potrebno za sprejem novih članov v 
ZK in to predvsem mladih ter delav
cev iz. neposredne proizvodnje.

— Člane ZK je potrebno sproti se
znanjati z vsemi aktualnimi problemi 
v podjetju. Ti se morajo angažirati pri 
tolmačenju ustavnih dopolnil.

Vse te naloge smo že pričeli izva
jati. Zaradi posebne pomembnosti pa 
naj se dotaknem samo še ene:

Komunisti smo med drugim obrav
navali uspešnost pri dogovarjanju o 
sodelovanju s papirnico v Radečah. 
Ugotovili Smo, da priprave ne pote
kajo po pričakovanjih. Zato smo se pi
smeno obrnili na radeške komuniste s 
prošnjo, da tudi oni ocenijo vzroke 
teh ugotovitev in nas o tem pismeno 
obvestijo. To naše pismo je vzpodbu
dilo tudi občinska komiteja v Celju in 
Laškem, da sta ob sodelovanju med
občinskega sveta ZK sklicala sestanek 
sekretarjev obeh osnovnih organizacij, 
ki je prinesel marsikaj koristnega. 
Med drugim smo izmenjali stališča do 
posameznih vprašanj, sprejeli pa smo 
tudi dogovor, da naj bi se sestala oba 
sekretariata in uskladila delo.

V decembru čaka organizacijo ZK 
pomembna naloga. Opredeliti se bo 
morala do odstranitve neaktivnih čla
nov ZK, oceniti bo morala predloge in 
razpravo o vrednotenju delovnih mest 
in predlog pravilnika o delitvi oseb
nega dohodka, ki je sedaj v razpravi. 
Za ZK je pomembna opredelitev do 
najnižjega in najvišjega OD, razmerja 
med razredi, pa tudi dodatka iz naslo
va materialnih stroškov.

ZK se mora posebej zavzeti za hi
trejši razvoj podjetja, povečanje mate
rialnih dobrin, družbenega standarda 
in čimboljših medsebojnih odnosov. In 
ne nazadnje, zavzeti je treba stališče 
do poizkusov posameznikov, da bi raz
diralno vplivali na razvoj samouprav
nih in medsebojnih odnosov.

Tone Erjavec



Kaj je temeljna organizacija združenega dela?
Tudi v Aeru bomo v prihodnjem letu pristopili k uvajanju ustavnih dopolnil v našo delovno organizacijo. 

Zato smo se odločili, da vas vsaj v grobem seznanimo s tem, kaj sploh je temeljna organizacija združenega dela 
(TOZD) In kako smo si te TOZD zamislili pri nas.

V ta namen smo ponatisnili članek, objavljen v zadnji številki glasila mariborske METALNE — »NAŠA 
TOVARNA«. O tem, kako bomo pristopili k reševanju problemov v zvezi z uvajanjem TOZD v našo organiza
cijo, pa je nekaj besed napisal predsednik komisije za uskladitev ustavnih sprememb v Aeru — Tone Erjavec;

Ta pojem je opredeljen v dve točki 
XXI. ustavnega amandmaja, ki se gla
si:

Temeljna organizacija združenega 
dela, v kateri delavci na podlagi svoje
ga dela neposredno in enakopravno 
urejajo medsebojna razmerja pri delu, 
upravljajo zadeve in sredstva družbe
ne reprodukcije, odločajo o dohodku 
in o drugih vprašanjih svojega druž
beno ekonomskega položaja.

Vsak del delovne organizacije (pod
jetja, zavodi), ki pomeni določeno ce
loto, v kateri se uspeh skupnega dela 
delavcev lahko potrdi kot vrednost na 
trgu ali delovni organizaciji in je lah
ko na tej podlagi samostojno izražen, 
imajo delavci pravico organizirati kot 
temeljno organizacijo združenega de
la.

Z organiziranjem temeljne organiza
cije združenega dela v sestavi delovne 
organizacije, ali z njeno izločitvijo iz 
sestave delovne organizacije, se ne 
smejo kršiti pravice delovnih ljudi v 
drugih delih omenjene organizacije, 
niti interesi in pravice te organizacije 
kot celote, ki izhajajo iz medsebojne 
odvisnosti pri delu ali iz skupnega de
la z združenimi sredstvi, in ne eno
stransko spreminjati medsebojne ob
veznosti.

Seveda je prvo konkretno vprašanje, 
ki se človeku pojavi, kakšne bodo 
TOZD v konkretni dnevni praksi. 
Osnovno pravilo je v resnici le eno 
samo. Delovnim ljudem morajo biti na 
ravni TOZD zagotovljene pravice, tj. 
da se naj v okviru TOZD ugotavlja in 
deli dohodek. Mišljen pa je seveda ce
lokupni in ne samo osebni dohodek. 
To seveda ne pomeni, da bi naj ne za
sledovali rezultatov dela po najraz
ličnejših »obračunskih enotah«, pač 
pa, da lahko poznamo tudi nižje orga
nizme^ kot pa je TOZD. Torej je no
tranja organizacija stvar delovne orga
nizacije same in nikakor ne predpisov 
od zunaj. Ustavna dopolnila določajo 
le najosnovnejše pogoje za TOZD in 
pravice delovnih ljudi v njih.

Dosedanje oblike ekonomskih enot 
v nobenem primeru niso merila za ob
likovanje TOZD. Te dosedanje oblike 
so umetno izločale poedine faze dela, 
ki so morda, le tehniško gledano, pred
stavljale zaključne celote. Tudi delitev 
dohodka po enotah je bila na osnovi 
prihrankov, vnaprej določenem pravil
niku o osebnih dohodkih, planskih po
kazateljih o izvršitvi načrta in podob
no. Vsa ta merila so za TOZD neupo
rabne oblike dela oziroma signali, česa 
v TOZD ne smemo delati.

TOZD bi naj bila tehniško, organiza
cijsko in predvsem ekonomsko zaklju
čena delovna celota. Čeprav ustrezno 
ni določen pojem, kaj je to »delovna 
enota«, pa splošno prevladuje mnenje, 
da je to takšna zaokrožena celota, ki 
je sposobna delovati na tržišču s per
spektivo največjega obstoja in ne 
»muhe enodnevnice«.

Gospodarsko obračunsko gledano je 
pogoj za obstoj In ustanovitev TOZD, 
da lahko vrednotimo uspeh skupnega 
dela kot vrednost na trgu ali pa tudi 
v delovni organizaciji. Kaj pa tu po
meni pojem vrednosti?

Za vrednost, ki jo je samostojna 
TOZD dosegla s poslovanjem, je opre
deljeno, da je to:

vrednost prodanega blaga, dohodki 
po pogodbi o združevanju sredstev po- 
edinih TOZD za skupno poslovanje, 
obresti od posojenih sredstev, vred
nost blaga lastne proizvodnje, itd. Se
veda pa mora TOZD prevzeti tudi vse 
obveznosti, ki jih podjetje kot celota 
nosi navzven, kot so:

krediti za obratna in osnovna sred
stva z obrestmi vred, plačilo storitev, 
materiala, itd.

Ce konkretno razmišljamo o ustano
vitvi TOZD, potem imamo na voljo 
dve možnosti:

— cela delovna organizacija je 
TOZD

— delovna organizacija je razdelje
na na več TOZD.

Prvi primer je jasen, v drugem pa 
imamo zopet dve možnosti:

— TOZD lahko samostojno nastopa 
na trgu (pravne osebe);

— TOZD nastopa samostojno le v 
okviru podjetja, navzven pa je podjet
je ena celota. Pravno rečeno to pome
ni, da je TOZD pravna oseba ali pa ni.

Ne glede na pravno obliko pa ima 
vsaka TOZD v svoji osnovi sledeče 
pravice:

— pravico do dohodka,
— pravico do lastnih sredstev,
— pravico do lastnih samoupravnih 

organov,
— samostojno odgovornost v notra

njih odnosih in
— odgovornost do lastnega obstoja
Nikdar ne smemo pozabiti, da TOZD

ni samo skupek pravic, marveč pred
vsem skupek orgovornosti. Tu ni go
vora, kot v primeru ekonomskih enot, 
le o delitvi ustvarjenega viška, ki se 
deli kot osebni dohodek. Pri TOZD gre 
predvsem za odgovornost za ustvarje
ni dohodek in šele na drugem mestu 
gre za njegovo delitev. Ta delitev pa 
naj poteka na ravni naratfne pravice 
do delitve kateregakoli dohodka s stra
ni tistega, ki ga je ustvaril in je zato 
tudi njegov lastnik — delovni človek.

Pri ustvarjanju TOZD pa v nobenem 
primeru ne smemo biti orientirani le 
na tiste pogoje o ustvanovitvi TOZD, 
ki govore o tehnološko-organizacijsko- 
ekonomskih celotah ali o odgovornosti 
za ustvarjanje dohodka ali do delitve 
dohodka. Pri ustanavljanju neke TOZD 
veljajo enaki pogoji, kot pri ustanav
ljanju podjetij. O tem pa govori 125. 
člen temeljnega zakona o podjetjih, ki 
pravi: Podjetje se lahko ustanovi, če 
so podani ekonomski pogoji za njego
vo delo in če so zagotovljena sredstva 
za njegovo ustanovitev in začetek de
la.

Te določbe omenjene zahteve so 
uporabne tudi za ustanavljanje TOZD. 
Seveda pa to niso še vsi pogoji.

Nadaljnji pogoj za ustanovitev 
TOZD so jasni samoupravni akti, ki 
urejajo poslovanje v okviru same 
TOZD in med poedinimi TOZD. Eden 
od teh najvažnejših aktov je samo
upravni sporazum o ustanovitvi in 
združevanju TOZD. Nekaj več besed 
o tem kasneje.

V šali rečeno je ves »vic« v denarju. 
Kdo ga lahko ustvarja in kdo ga lahko 
deli ter kdo odloča o njem. Ker delo 
in kapital ustvarja delovni človek s 
svojim delom, je tudi njegova neodtuj
ljiva pravica, da odloča o njem in nje
govi razporeditvi.

Če je delovna organizacija razde
ljena v več TOZD, se logično postavi 
vprašanje, kako pa je s sredstvi (če jih 
je kaj) in obveznostmi. O tem govori 
zakon, ki pravi:

na organizacijo združenega dela pod
jetja, ki se izloči v samostojno pod
jetje ali pripoji k drugemu podjetju, se 
prenese del sredstev, pravic in obvez
nosti podjetja.

To je zakon, ki govori o podjetju 
kot celoti in o dezintegracijskih pro
cesih. Vendar je ta zakon smiselno 
uporabljiv pri ustanavljanju TOZD, pa 
čeprav te niso pravne osebe in čeprav 
ostanejo združene v enotnem podjetju. 
Konkretno bi to pomenilo, da TOZD 
prevzame v svoje upravljanje:

— delovna sredstva in inventar,
— del obrestnih sredstev,
— del amortizacijskih sredstev,

del sredstev sklada skupne pora
be,

del obveznosti do bank in drugih 
upnikov.

Ugotavljanje dohodka mora biti spe
ljano do bilance, ki jo vsaka TOZD 
ugotavlja povsem samostojno za svoje 
poslovanje.

Seveda pa lahko vse TOZD ustano
vijo skupne sklade, ki jih za njih vodi 
lahko tudi tako imenovana interna 
banka. Poslovanje s temi skupnimi 
sredstvi je urejeno s pomočjo poseb
nega samoupravnega sporazuma.

Zlasti pa je nujno, da vse TOZD ob
likujejo tak sklad solidarnosti, name
njen za sanacijo tiste TOZD, ki je iz 
katerihkoli razlogov v trenutno nega
tivnem položaju. Razlogi za koriščenje 
tega sklada so lahko kakršnikoli, ven
dar prizadete TOZD ne odvezujejo na
porov za razrešitev trenutnih težav.

Sredstva, uporabljena za sanacijo 
neke TOZD, dobljena iz tega skupnega 
sklada solidarnosti, pa je treba vrača
ti tako, kot to določa sporazum o usta
novitvi skupnih skladov. Prav tako se 
bo verjetno treba usmeriti v skupno 
politiko investiranja s tem, da mora 
biti jasno, kdo in zakaj investira ter 
kdo daje sredstva in kako jih je treba 
vračati.

(Nadaljevanje na 7. strani)



Kaj je temeljna organizacija združenega dela?
(Nadaljevanje s 6 strani)

Torej problemi niso majhni. Če jih 
bomo hoteli rešiti, bo še veliko dela, 
razmišljanj in dogovarjanj.

Vedno prisoten in nikoli dovolj jas
no ter pravilno rešen je problem skup
nih služb. V okviru delovne organiza
cije je treba jasno oprediliti njihov 
položaj že v samoupravnem dogovoru 
o združevanju. Ker skupne službe 
predstavljajo skupni interes, je treba 
rešiti njihov enakopravni položaj, do 
katerega imajo pravico, če ustvarijo s 
svojim delom svoj dohodek. Seveda 
pa ne morejo in ne smejo predstavljati 
osamosvojenega vrha podjetja. Skupne 
službe lahko kot celota predstavljajo 
svojo TOZD. Seveda pa je stvar vsake 
delovne organizacije posebej, da dolo
či to vprašanje.

Kaj je skupna služba?
Običajno so to službe kot so kadrov

ska dejavnost, področje financ, komer
ciale, analize, itd. Kako oblikovati do
hodek za te skupne službe, pa je še 
posebej občutljivo vprašanje. Možnih 
je več oblik, kot na primer:

plačevanje v obliki provizije,
— participacija pri dohodku nepo

sredno proizvodnih TOZD,
— cenik storitev, itd.
Problem skupnih služb bo naraščal 

z rastjo avtomatizacije, računalnih si
stemov in podobno, ker bo tudi vedno 
bolj izginjala meja med pojmoma 
skupne službe— neposredno proizvod
no delo.

Poseben problem, ki nastaja z novi
mi ustavnimi določili pa je takoime- 
novano minulo ali preteklo delo. O 
tem se je že veliko pisalo in razprav
ljalo pa celo že tudi prerekalo. Že iz 
tega lahko razumemo, da je to precej 
zamotano vprašanje. Kakorkoli gleda
mo na omenjeni problem, je gotovo: 
preteklo delo ne daje nikomur kakrš
nihkoli pravic do vloženih sredstev. 
Gre za nekaj drugega, gre za pravico 
delovnega človeka, da uživa en del 
dohodka, ki se mu je odpovedal v ko
rist akumulacije tj. drugače rečeno v 
korist delovne organizacije in s tem 
povečanega dohodka. Seveda pa bodo 
natačna merila zelo težko določljiva. 
Posebni dodatki na starost in delovno 
dobo (imamo jih tudi v Aeru) so ne
dvomno del deleža na preteklo delo. 
Vendar so ta merila zelo enostavna in 
gotovo ne ponazorujejo vsega, kar je 
pod pojmom minulo delo mišljeno. Me
rila, ki bi jih lahko uporabili za dolo
čanje deleža na preteklo delo so lah
ko:

— vlaganje v investicije,
— rast produktivnosti, ekonomič

nosti, itd.
— raven gibanja osebnih dohodkov, 

itd.
Kaj pa prinaša samoupravni akt? 

Osnova vsem internim samoupravnim 
aktom je statut. Ob novi organizirano
sti delovnih ljudi v osnovne proizva
jalne celice — TOZD izgubi statut svoj 
osnovni pomen. Namesto njega nasto
pa samoupravni sporazum o združeva
nju TOZD. Tak sporazum je osnova, 
na kateri lahko poedine TOZD grade 
svoja pravila. Namreč, šele ob skle
nitvi sporazuma o združevanju se do
govorimo o medsebojni razdelitvi pra

vic, dolžnosti in pristojnosti poedinih 
TOZD. Potrebnejši ostali akti pa so 
lahko enaki za vse TOZD če to skupni 
interes zahteva — ni pa nujno. Opozo
riti pa moramo, da lahko vsaka TOZD 
bodisi da je ali ni pravna oseba, lah
ko brani svoje pravice, če je treba, tu
ri pred ustavnim sodiščem. Pri vsem 
tem pa ne smemo pozabiti, da se 15. 
člen ustave ni spremenil in ta pravi:

Delovna organizacija je samostojna 
in samoupravna organizacija. Delovna 
organizacija je pravna oseba in tem 
nosilec določenih pravic glede sred
stev v družbeni lastnini, ki jih uporab
lja. Teh pravic delovni organizaciji ni 
mogoče vzeti in tudi ne omejiti, razen 
če to terja z zveznim zakonom določe
na splošna korist, vendar le po postop
ku, ki ga predpisuje ta zakon in proti 
ustrezni odškodnini.

Torej to pomeni, da je le tista de
lovna organizacija ali TOZD pravna 
oseba, ki predstavlja na tržišču celoto. 
Drugi, ki so v okviru takšne delovne 
organizacije lahko nastopajo samostoj
no, niso pa to že na osnovi ustave sa
me. Drugače pa je s TOZD, ki niso 
pravne osebe, glede vprašanja odno
sov »navznoter«. Takšne TOZD imajo 
neodtujljivo pravico — doseženo in 
določeno z ustavo in samoupravnim 
sporazumom.

Ustava ne določa kateri so tisti med
sebojni odnosi TOZD oz. kakšne so 
pravice delavcev v območju neke 
TOZD. Osnovne pravice so začrtovane 
in jasne. Vendar si mora vsaka delov
na organizacija sama natanko določiti 
kakšne so te stvari na njenem kon
kretnem področju. Z jugoslovanskega 
stališča gledano, se bodo verjetno po
javile organizacije zelo različnih oblik. 
Čas jih bo oblikoval dalje.

Kako pa v Aeru?
Posebna komisija delavskega sveta 

je obravnavala naše obveznosti do no
vih ustavnih dopolnil. Izdelala je ok
virni program, v katerem si je zasta
vila tele naloge:

— Organizacija podjetja mora biti 
taka, da bo omogočila nadaljevanje iz
gradnje samoupravljanja v smislu 
TOZD.

— Ugotavljanje stroškov bomo pre
nesli na stroškovna mesta, s čemer bo
mo zagotovili enega od osnovnih po
gojev za ustanovitev TOZD. Na ta si
stem preide podjetje s 1. I. 1973.

—V kolektivu je treba organizirati 
pogovore o pomenu ustavnih dopolnil.

— Po oceni komisije obstajajo pri 
nas realni pogoji za ustanovitev treh 
TOZD: TOZD Kemije Celje, TOZD Ke
mije Šempeter in TOZD Grafike.

Pri tem pa ostane odprto vprašanje 
skupnih služb. Te so lahko samostojne 
TOZD, lahko pa se dogovorimo tudi 
za drugo, boljšo obliko. Seveda se 
prav pri oblikovanju TOZD skupnih 
služb odpira največ vprašanj — od fi
nanciranja do same organiziranosti.

V tem trenutku predloga za samo
upravni sporazum še nimamo. Prej mo
ramo zagotoviti tako organiziranost v 
podjetju, ki nam bo omogočila vsebin
sko uveljavitev ustavnih dopolnil. Ko
misija meni, da ji bo to uspelo do kon
ca leta 1973.

Kljub organiziranju posebne razpra
ve o vsebini ustavnih dopolnil na raz
širjeni seji DS smo opazili, da je še 
veliko nejasnosti, ki so prav gotovo 
posledica nerazumevanja TOZD. Gre 
za to, da mnogi zamenjujejo ustanovi
tev TOZD z odcepitvijo od podjetja. 
To seveda ni res. Uveljavljanje ustav
nih dopolnil pomeni nadaljevanje raz
voja in graditve samoupravnih odno
sov in nadaljnji velik korak k dokonč
ni dograditvi socialističnega sistema. 
Zato ne kaže z uvajanjem ustavnih 
dopolnili hiteti in biti pri tem povr
šen. Nikakor pa ne smemo odlašati s 

ripravo pogojev za formiranje TOZD 
kot osnovnih samoupravnih celic, v 
katerih bo resnično prišel do izraza 
interes delovnih ljudi.

Zato je naloga vseh članov kolek
tiva, da trezno presodimo o našem na
daljnjem gospodarskem in samouprav
nem razvoju, ki naj bo tak, da se bodo 
delovni ljudje počutili kot resnični 
ustvarjalci in samoupravljalci.

SMEH NI GREH

NERESNOST

»Kaj meniš o novi analitični 
ocenitvi delovnih mest?«

»Ha, ha, ha ...«
»No, resno mi odgovori«. 
»Grr, grr, grr ...«
»Ti pa sploh nisi resna. Pa te 

vseeno razumem.«

"OSEBNI DOHODKI

PROSIM ŠE 2A NAVODILO 

2.A (VjpoRA^O!’'________

BLISKOVITI INTERVJU Z X: 
»Kaj razumeš pod besedo »vi

talnost«?
»MOJA PLAČA«.
»Kaj ti pomeni beseda Mini«? 
»MOJA PLAČA V VRED

NOSTNI PRIMERJAVI Z ME
NOJ«.

»In kaj razumeš pod »maksi«? 
»NEZADOVOLJSTVO V POD
JETJU«.



S hitrimi koraki se bliža konec starega in z 
njim začetek novega leta. Med nami je mnogo 
tistih, ki z nestrpnostjo pričakujejo noč, ko se 
bo staro leto za vedno poslovilo in nam bo no
vo prineslo marsikaj lepega in zanimivega.

Poprosila sem nekaj sodelavcev za kratek 
razgovor o njihovih načrtih za silvestrovanje 
in željah v novem letu.

TONE SVETELŠEK, telefonist v 
obratu II. »Silvestroval bom v družbi 
ožjih prijateljev. Rad sem z ljudmi, ki 
jih poznam in nikakor ne bi želel pri
čakati novo leto v kakšni večji in ne
poznani družbi. Nisem optimist, zaradi 
tega si tudi ne ustvarjam posebnih na
črtov niti želja za prihodnje leto. Mor
da le to, da bi bil zdrav in da bi lahko 
svoje delo nemoteno opravljal.«

CVETKA REHAR, strojepiska v 
obratu II. »Z družino bomo novo leto 
pričakali doma. Glede želja za prihod
nje leto pa le to, da jih je tako veliko, 
da bi toi prej zmanjkalo besed, predno 
bi jih vsaj pol naštela. Vsekakor pa 
želim, da bi bilo novo leto bolj uspeš
no, kakor je bilo letošnje.«

DANILO PAVLETIČ, vratar v obratu 
Cetis. »Sem že v tistih letih, ko se člo
vek bolj odtuji od družbe in je rad 
sam z družino. Silvestrski večer bom 
preživel doma. Za prihodnje leto pa 
želim le, da bi bil zdrav. To je prvi 
pogoj za vse ostale želje.«

ALBINCA PODGORŠEK, obrat Cetis. 
»Verjetno bom silvestrovala na Celj
ski koči v družbi ožjih prijateljev. Sil
vestrske noči se zelo veselim, ker me
nim, da je to noč, ki jo vsakdo priča
kuje z velikim veseljem in hrepene
njem. V novo leto bom stopila z veli
kimi željami, vendar zanje želim, da 
ostanejo moja skrivnost.«

IVAN ŠTOS, oddelek jasnita, obrat 
II. »Silvestrovanja so danes zelo draga, 
tako da si ga z družino ne moremo pri
voščiti. Želim, da bi bili v prihodnjem 
letu osebni dohodki vsaj tako visoki, 
da bi lahko živeli v mejah najnižje 
možne osnove današnjega življenja.«

ANITA ŽOHER, oddelek jasnita, 
obrat II. »Silvestrovala bom doma. V 
preostalih prazničnih dneh pa bom 
verjetno šla v hribe. Za prihodnje leto 
si želim le to, da bi bilo vsaj toliko 
uspešno, kakor je bilo letošnje.«

KOLAR NADJA, luknjačica IBM, 
obrat I. »S prijatelji bom silvestrski 
večer preživela v Zdravilišču v Rim
skih Toplicah. Silvestrski večer je za
me najlepši v celem letu. Vedno se ra
da spominjam prejšnjih silvestrovanj 
in upam, da se bom tudi letošnjega še 
dolgo rada spominjala. V prihodnjem 
letu želim, da bi bilo vse najlepše, v 
poslovnem, kakor tudi v zasebnem 
življenju.«

JOŽE GORIŠEK, ekspedit — obrat 
Cetis. »Posebnih načrtov za silvestro
vanje nimam. Trenutno še ne vem, kje 
bom silvestroval, želim pa, da bi bilo 
silvestrovanje kar najbolj prijetno. V 
prihodnjem letu bi želel, da bi bili 
osebni dohodki vsaj malo večji, vsem 
sodelavcem pa želim srečno novo 
leto.«

ALBINA CIZEJ, obrat Šempeter. 
»Silvestrovala bom v družbi prijate
ljev v Šempetru. Za prihodnje leto 
imam le eno veliko željo, da bi mi iz
redno šolanje čim uspešneje potekalo 
in da bi lahko spoznala delo v pisarni. 
To bi mi bilo pri mojem nadaljnjem 
študiju v veliko pomoč.«



MIRAN STVARNIK, knjigoveznica 
— obrat Cetis. »Danes še ne vem, kje 
bom silvestroval, kajti o tem ne raz
mišljam preveč. Za prihodnje leto že
lim, da bi bilo vse najlepše in da ne 
bi bilo toliko trenj v podjetju.«

Vsem sodelavcem želimo tudi mi 
čim lepše silvestrovanje in dosti uspe
hov v novem letu.

PREDSTAVLJAMO VAM

Oddelek je bil prvotno namenjen iz
ključno izdelovanju klišejev. Sčasoma 
pa se je razširil in dobil, zaradi uvaja
nja novih tehnik tiska, vrsto novih na
log z novimi poklici. Za vsakega od 
teh je posebej določen prostor in pri 
delu potrebne aparature. Prav zaradi 
prostorov pa se vedno znova pojavlja
jo problemi.

DANILO HERMAN je fotostavec. 
Njegovo delovno področje zajema v 
grobem pripravljanje tiskovin za ny- 
lonprint in klasične obrazce. »Rokopis, 
ki ga je obdelala tehnološka služba, 
obdelujem na temi filma. Najprej na
redim izračun vsake tabele, včasih pa 
moram obrazce tudi samostojno obli
kovati. Na diatype postavim besedilo

Danilo Herman

in določim debelino črt na formtype. 
Na film zrišem tiskovino. Po običaj
nem fotografskem postopku film razvi
jemo in pozitiv z nalepljenim besedi
lom preslikamo na jasnit papir. Tako 
dobimo jasnit kopijo. To pošljemo 
stranki v korekturo. Ko nam jo vrnejo, 
je pripravljena za nadaljnji postopek.«

BRANKO LESKOVŠEK, ali kakor ga 
kličejo dobri prijatelji, Luka, je foto
graf. Ko sem ga poprosila za razgovor, 
mi je svoje delo opisal takole: »Origi
nal, ki nam ga pošlje stranka, vložimo 
v prednji del kamere, ki je v ateljeju. 
Nastavljanje originala in osvetljevanje 
filma se opravi na drugi strani kamere, 
ki je v temnici. Ko original nastavimo 
na zaželjeno velikost, vložimo film in 
ga osvetlimo z ekspozicijo, ki jo mo
ramo prilagoditi originalu in filmu na 
katerega slikamo. Osvetljeni film nato 
razvijemo. To je vrsta reproduciranja 
črtnih predlog. Reproduciranje fotogra
fij poteka nekoliko drugače. Med ob
jektiv in film vložimo v rastersko mre
žo, s pomočjo katere dobimo na filmu 
fotografijo, sestavljeno iz samih pikic. 
Zaradi različne velikosti teh pik dobi
mo večtonski negativ. V primeru bar

vne in diapozitivne fotografije pa je 
postopek še bolj zapleten. S pomočjo 
montiranja je treba narediti barvne iz
vlečke, ki jih nato kontaktno rastrira-

mo. To delo je zelo zahtevno in zanj 
porabimo mnogo več časa kot za osta
la.«

TONE GOLAVŠEK opravlja eno zad
njih faz dela — jedkanje. Svoje delo 
mi je opisal v nekaj stavkih. »Svoje 
delo opravljam z jedkalnim strojem.

Tone Golavšek

Klišeje jedkam po najnovejši enosto
penjski metodi. Ta delovni postopek 
je zelo drag, zajema pa več faz dela. 
Ena od teh je kovinska retuša na cin- 
kovi plošči. Naslednji postopek je raz
mestitev in minimalno najedkanje v 
solitrni kislini. S tem se konča pripra
va pred jedkanjem v enostopenjskem 
stroju, kjer kliše jedkamo 20 minut. V 
času jedkanja se poglobi za 1,3 mili
metra, kar zagotavlja kvaliteten knji- 
gotisk. Več o svojem delu ne bi govo
ril. Naj povem le še to, da naše delo 
ni lahko in da zahteva vso natančnost 
in prisotnost, če želimo dobiti pozitiv
ne zaključke. Prepričan pa sem, da je 
bil rezultat našega dela vselej poziti
ven.«

Tako so povedali fantje iz klišarne. 
Njihovo pripovedovanje je bilo sicer 
precej zadržano, jasno pa so povedali, 
da je njihovo delo polno natančnosti, 
skrajne prisotnosti in nenehne priza
devnosti za čim večjimi delovnimi 
uspehi. Prav to pa je danes naš glavni 
cilj. Angelca Drobne

Po velikih težavah v prvi polovici leta je v Šempetru končno nemoteno stekla 
proizvodnja kontakt papirja

Tokrat smo obiskali oddelek klišarne na Trgu 
V. kongresa. V tem oddelku je zaposlenih ve
liko ljudi, ki opravljajo celo vrsto poklicov. 
Med drugim so tukaj reproiotografi, kemigrali, 
fotostavci, retušerji, montažerji, izdelovalci ny- 
lonprint in oifset plošč, jedkarji in mnogi drugi. 
Iz celega spektra poklicov in ljudi smo izbrali 
tri, ki so nam povedali marsikaj zanimivega o 
svojem oddelku in delu, ki ga opravljajo. Ta
kole so govorili:

Branko Leskovšek



V PRIHODNJE DRUGAČE
VEČ CENENIH STANOVANJ - MANJ KREDITOV

Stanovanjska problematika je gotovo ena najhujših za vsako pod
jetje. Zato nas je ob koncu leta zanimalo, kako bo s to stvarjo v pri
hodnje. V časopisih namreč veliko pišejo o spremembah v stano
vanjski politiki. Predsednika našega odbora za stanovanjske zadeve, 
tovariša Franca Perca smo poprosili za kratek razgovor.

Tovariš Perc, kako ste zadovoljni z 
delom odbora v letošnjem letu, koliko 
stanovanjskih problemov ste rešili in 
kako je bilo s krediti?

Naj že v začetku povem, da delo od
bora ni bilo lahko, saj sta po združitvi 
Aera in Cetisa ostali odboru kar dve 
prioritetni listi, po katerih je odbor 
moral reševati stanovanjske proble
me. »Podedovali« smo precej nereše
nih sklepov starih samoupravnih or
ganov. Odbor je obravnaval nekaj nad 
/0 prošenj in po kriterijih novega pra
vilnika, upoštevajoč obe prioritetni li
sti, razdelil 7 stanovanj, s čemer je re
šil 13 stanovanjskih problemov, saj je 
izvršil tudi šest preselitev. Povem naj, 
da je vse več prosilcev za preselitve, 
kar je krivda nekdanjega stanovanj
skega odbora Aera, ki se je pri naku
pu odločal predvsem za stanovanja z 
majhno kvadraturo. Tako tudi tri- in 
veččlanske družine stanujejo v sta
novanjih z 29 m2 površine.

Kako bo z delom odbora v prihod
njem letu? Slišali smo smo, da bo v 
politiki odbora precej sprememb.

Res je, tudi politika stanovanjskega 
odbora se bo v prihodnjem letu pre

cej spremenila. Trenutno iščemo novih 
poti, po katerih bi najlažje prišli do 
stanovanj. Navezali smo stike z več 
podjetji, s katerimi bi šli v sofinan
ciranje pri nakupu stanovanj. Uspelo 
nam je že s Klimo in Zlatarno, pogo
varjamo pa se še z Železarno v Štorah, 
EMO, skupščino občine in stanovanj
skim podjetjem. Odbor je zelo zaskrb
ljen, kdaj bo vseljivih 25 stanovanj, 
ki jih je podjetje kupilo. Še vedno 
namreč niso rešene stvari v zvezi z lo
kacijo naročenega stanovanjskega blo
ka. Upamo pa, da bomo s temi stano
vanji razpolagali do konca 1973.

Kako pa je s krediti za individualne 
gradnje? Bo tudi tu kaj sprememb?

V letošnjem letu je odbor razpola
gal s 700.000 dinarji za kreditiranje 
individualnih gradenj. Rešili smo sko
raj vse prošnje, saj smo tistim prosil
cem, ki so prosili za večje vsote, raz
delili kredit na dve leti.

Kako pa v prihodnje?

V politiki kreditiranja individualnih 
gradenj se bomo oprijeli novih smer
nic. Držali se bomo načela o investi

ranju v najbolj koristne in najbolj po
ceni gradnje. Individualnih gradenj ne 
bomo več podpirali v taki meri kot do
slej.

Tega se bomo držali tudi pri nakupu 
novih stanovanj. Skupaj s še nekateri
mi celjskimi podjetji bomo poizkusili 
vplivati na gradbena podjetja v želji, 
da bi ta pospešila gradnjo tako imeno
vanih cenenih stanovanj. Pri teh ne 
gre za manjšo stanovanjsko površino, 
gre le za to, da obsojamo težnje po 
razkošnosti in modernosti za vsako ce
no. Ne gre za osiromašenje stanovanj, 
gre za stanovanja, grajena v racional
nem slogu brez modnih muh.

Pred odborom za stanovanjska vpra
šanja stoji torej veliko zahtevnih na
log. Veseli pa smo, da se zahtevnosti 
svojega dela zavedajo In z odprtimi 
očmi in jasno zastavljenimi cilji sto
pajo v novo leto.

OKREPITI DELAVSKO ZAVEST
Izteka se staro leto, leto, ki je tudi za AERO prineslo veliko no

vega, leto, v katerem se je izredno razmahnilo samoupravljanje. Prav 

samoupravljanje je tema današnjega intervjuja. Predsednika delav
skega sveta tovariša Martina Stojana smo povprašali to in ono o sa
moupravljanju.

Tovariš Stojan, kaj vam pomeni delo 
v najvišjem samoupravnem telesu — 
delavskem svetu?

Povedati moram, da sem tokrat pr
vič član samoupravnega telesa in sem 
tako svoje delo pričel brez vsakih iz
kušenj. Zame osebno je to precejšen 
napor, saj se je z novo organizacijo, 
vrednotenjem delovnih mest in podob
nim pojavila pred delavskim svetom 
cela vrsta najzahtevnejših nalog.

Kako je s samoupravljanjem v na
šem kolektivu?

Za marsikoga je bilo novo to, da 
smo dali velik poudarek samouprav
ljanju. Pojavili so se problemi, saj smo 
pričeli odločati na drugačen, bolj hu
man in pravičen način. Naj opozorim 
na to, da v okviru delavskega sveta 
deluje in intenzivno dela kakih 12 ko

misij in odborov. Njihovo delo in delo 
strokovnih služb nam je olajšalo mar
sikatero odločitev. O uspešnosti dela 
DS pa naj sodi kolektiv. r

Kaj po vašem mnenju predstavlja 
samoupravljanje za delavca v proiz
vodnji?

Predvsem soodločanje pri sklepanju 
o načinu poslovanja, delitve, ukrepih 
za zagotovitev boljših delovnih uspe
hov itd. Danes ni ovir, da ljudje ne bi 
smeli povedati svojega mnenja, veliko 
je zborov delovne skupnosti, kjer 
vsak lahko na najbolj neposreden na
čin soodloča. Vendar me moti nekaj. 
Preveč se zavedamo svojih samouprav
nih pravic, pozabljamo pa na dolžno
sti, ki se s krepitvijo pravic večajo.

(Nadaljevanje na 11. strani)



NEKAJ MISLI OB TITOVEM PISMU
Ni ga pravega komunista v naši družbi, ki se ne bi razveselil ak

tivnosti, ki je zavladala pri nas po pismu tovariša Tita in Izvršnega 
biroja ZK. Po dolgih letih smo spet dobili občutek enotnosti, spet se 
zavedamo nalog, ki nas čakajo, ponovno imamo jasno zastavljene ci
lje, Ob pismu smo se vsi zamislili, kot se že dolgo ob nobeni akciji 
v družbi nismo. Prav je tako!

Nekaj tovarišev - komunistov sem povprašala, kaj zanje pomeni 
Titovo pismo. To niso osamljene misli; tako kot oni, razmišlja danes 
večina komunistov v Jugoslaviji: »Kje so naše naloge, kje lahko ta
koj in največ naredimo?«

Glavan Cveto: »Pismo Izvršnega bi
roja in tovariša Tita je po mojem mne
nju prišlo zadnji trenutek in postavilo 
stvari na pravo mesto. Pred pismom 
komunistov skoraj ni bilo opaziti. De
lavec - komunist se po svoji aktivnosti 
pogosto ni ločil od ostalih sodelavcev 
Njegova osnovna dolžnost naj bi bila 
ideološko delovanje, vendar to ni ime
lo nič skupnega s problemi v podjetju. 
Kritika in samokritika, kot najmočnej
še orožje ZK, je bila nezaželena. To 
smo opažali tako pri komunistih v pro
izvodnji, ki se niso upali oglašati, še 
bolj pa pri odgovornih tovariših, saj 
za svoje napake niso odgovarjali član
stvu. Včasih sem imel občutek, da je 
sindikat aktivnejši od ZK.

Danes sem prepričan, da bomo stare 
napake odpravili in da si bo ZK po
novno pridobila zaupanje članov, pa 
tudi nečlanov. Poudarjam, da morajo v 
smislu pisma delovati najprej vsi od
govorni v podjetju in s svojim oseb
nim vzgledom vplivati na ostale člane 
kolektiva. Najpomembnejše je, da smo 
vsi člani ZK dobro seznanjeni z vsemi 
problemi v podjetju, saj bomo le tako 
lahko uspešno delovali.

Predvsem pa mora med komunisti 
spet zavladati tovarištvo in občutek 
odgovornosti, ne le do kolektiva, tem
več tudi do ZK. Več pozornosti mora
mo dati sprejemu novih, mladih čla
nov v naše vrste. Partijo pa moramo 
očistiti ljudi, ki delujejo proti njej in 
njenim načelom.«

Bogadi Franjo: »V naši družbi se je 
v zadnjem času nabralo toliko nepra
vilnosti, da je bil že skrajni čas, da je 
prišlo do odločnejših ukrepov. Sam, 
kot posameznik, nimam možnosti bi
stvenega vpliva na izvrševanje nalog, 
ki nam jih zadaja pismo. Menim, da 
lahko akcija v celoti uspe le, če bomo 
vsi komunisti resno in odgovorno pri
jeli za delo. Za naš kolektiv je značil
no, da nima finančnih težav, kar pa še 
ne pomeni, da problemov ni. Tarejo 
nas zlasti slabi odnosi, ki so, po moje, 
posledica premajhnega kontaktiranja 
nadrejenih s podrejenimi. Neposredni 
proizvajalci imamo včasih vtis, da na
ši predlogi in prizadevanja kolektivu 
niso potrebna. Razen tega se premalo 
pogovarjamo s člani delavskega sve
ta, tako da naši predstavniki v naj viš
jem samoupravnem telesu glasujejo le 
no svoji lastni presoji. Menim, da kot 
komunist-samoupravljalec nimam ena

kih možnosti dela v organizaciji ZK, 
kot jih imajo tovariši na odgovornej
ših delovnih mestih. To pa je treba po
praviti!«

Anita Žoher: »Po pismu smo povsod 
sklicali sestanke, ki so izrazili akciji 
ZK vso podporo. Če je bilo potrebno 
le takšno pismo, da smo se prebudili, 
se moramo zavedati, da je treba, če 
hočemo za vedno odpraviti anomalije, 
kakršnih smo bili vajeni doslej, vse 
sklepe dosledno uresničevati. Med ko
munisti je dosti takšnih, ki so le šte
vilke v seznamih. Takim v naših vr
stah ni prostora — izključiti jih je tre
ba. Med komunisti v Aeru je zelo malo 
mladih, pa še tisti, ki so, so zvečine 
neaktivni in slabo zastopajo načela 
ZK. Odgovornost za tako stanje po 
mojem mnenju nosi predvsem sekre
tariat ZK. Premalo smo skrbeli za mo
ralno in idejno-politično usposabljanje 
komunistov, predvsem mladih. Upam, 
da bo kmalu bolje. Komisija za orga
niziranost in idejno rast ZK že pri
pravlja seminarje za idejno-politično 
usposabljanje komunistov. Komunisti 
bodo tako bolje spoznali pomen samo-

(Nadaljevanje z 10. strani)
Eno izhaja iz drugega. Značilen pri
mer takega napačnega razumevanje je 
nedavna prekinitev dela.

Kaj bi morali storiti, da do podob
nih nesporazumov ne bi prihajalo? 
Kako delavca najbolje usposobiti za 
samoupravljanje?

Osnovno načelo pri graditvi našega 
samoupravljanja je krepitev delavske 
zavesti. Potrebno je, da se najprej za
vedamo dolžnosti do dela, reda in izo
braževanja v strokovnem in politič
nem smislu in to v večji meri kot do
slej. S tem pa nam bo tudi obseg pra
vic postal jasen. Vse to bo pripomoglo 
k boljšim medsebojnim odnosom, re
du, storilnosti in s tem boljšemu go
spodarskem uspehu našega podjetja.

Ste s svojim delom zadovoljni?

Sem, čeprav je bil začetek težak. Ne 
vem, če bi zmogel brez izdatne pomo
či komisij, odborov in služb. Res sem 
zadovoljen z njihovim delom in prav

upravljanja, ustavnih dopolnil in ne 
nazadnje organizacije podjetja. Upam 
tudi, da bomo že v prihodnjem letu 
sprejeli v naše vrste nove člane, ki 
bodo komunisti v pravem pomenu be
sede, predvsem pa pričakujem, da bo
do postali komunisti tudi delavci iz 
nroizvodnje, saj je teh sedaj malo. 
Prav oni pa morajo tvoriti bazo, iz ka
tere bo ZK lahko črpala nove kadre.«

Miran ing. Mejak: »Pismo Tita in iz
vršnega biraja je resno opozorilo, da 
morajo člani ZK delovati v okviru pro
grama in se boriti proti vsem deforma
cijam v naši družbi. Po drugi strani pa 
pomeni za vse občane Jugoslavije, da 
morajo vztrajati na svojih samouprav
nih pravicah, ki jim jih daje ustava. 
Istočasno pomeni pismo odločen obra
čun z vsemi birokratskimi, tehnokrat 
skimi in antisamoupravnimi silami, ki 
so se vrinile v našo družbo. Pismo ne 
izvzema nobene delovne organizacije, 
saj nima značaja kampanje, ampak 
ima trajno vrednost. Nekaterih stvari 
smo se lotili brij drugih manj uspeš
no, vendar je ostalo še veliko dela. Pri 
uvedbi ustavnih dopolnil v našo de
lovno organizacijo smo šele v prvi fa
zi priprav, ogromno moramo storiti za 
izboljšanje odnosov v kolektivu, vod
stveni kadri se morajo v proizvodnji 
močneje uveljaviti, se približati delav
cu in si pridobiti njegovega zaupanja, 
delavci pa morajo biti aktivnejši v da
janju konstruktivnih predlogov. V 
podjetju imamo vse preveč »gledal
cev« in »opazovalcev«, veliko premalo 
pa je aktivnih ustvarjalcev. Skupna 
naloga vseh članov ZK je v tem, da 
pripomorejo k temu, da vsak član ko
lektiva postane tudi sam ustvarjalec 
in samoupravljal ec.«

Dora Rovere

to priložnost bi izkoristil in se jim za 
njihovo delo zahvalil. Občasno me si
cer moja dolžnost predsednika DS ovi
ra pri rednem delu, saj veliko časa 
zamudim na sejah. Prepričan sem, da 
bo moj naslednik imel lažje delo. Mo
je je pričelo ravno v obdobju največ- 
jih sprememb v samoupravljanju in 
poslovni politiki. Danes je vse večje 
breme odločanja na. naših ramah, mi 
smo tisti, ki odločamo. In to breme 
je kljub svoji teži prijetno, saj se za
vedamo, da delamo v dobro nas vseh.

-sb-

ZAHVALA

Vsem, ki ste ob smrti moje 

mame darovali cvetje in mi iz

razili sožalje — iskrena zahvala!

Jakulin Marica

OKREPITI DELAVSKO ZAVEST



Vedno 
bo tako

Bil je lep zimski dan. Aleš in Lučka 
sta se, kljub temu, da je snežilo, spre
hajala po parku. Rada sta bila skupaj 
in vselej jima je bilo lepo. Tiho sta 
prepevala neko popevko. Aleš je Lučki 
podstavil nogo in štrbunknila je v 
sneg. Preklinjajoč kot kakšen star 
mornar se je pobirala. Aleša je kar lo
milo od smeha. A še predno se je za
vedel, je že ležal v vsej svoji prekras
ni dolžini v snegu. Sunila ga je tako 
iznenada, da se ni utegnil ubraniti.

Rada sta se prerivala in zbadala. To 
je bil vsakdanji del njune velike lju
bezni. S tesnim objemom sta sklenila 
premirje.

»Veš kaj, ljubi. Rada te imam. Povej 
mi no, koliko lepih otrok bova imela?«

»Kakšnih šest«, je med smehom od
govoril, »tri dečke in tri deklice. Vsi 
bodo strašansko lepi. Imeli bodo ču
dovito stanovanje. Tu v parku bo. Po
zimi bova postavila eskimski iglu, po
leti lep oranžen šotor. V veliki slogi 
bomo živeli do konca dni.«

»Kaj? Nočem stanovati v igluju. Sam 
veš, da me neprestano zebe v noge. 
Razen tega v takšnem stanovanju ne 
moreš nositi copat in gledati barvne 
televizije.«

»Grozno! Kako nesrečen sem! Moja 
ljuba je strašna! Od mene zahteva ve
liko ljubezni, ima pa taka buržoazna 
nagnjenja. Zenske z buržoaznimi nag
njenji, ženske, ki ljubijo Bacha in Tol
stoja se mi res ne zde normalne.«

Gledal jo je, kako se je zmrdovala 
in pričakoval je klofuto. To ga je ve
selilo. Neprestano sta drug pred dru
gim igrala jezo, saj ju je to tako zelo 
zabavalo.

Nadaljeval je: »Razen tega ima tako 
grozen žargon in za bodočo intelektu
alko res nemogoče obnašanje.«

Čakal je, kdaj bo prišlo do eksplo
zije. Ona pa nič! Ogledovala si je lep,

zasnežen grm, kot da je ne vem ka
tero čudo narave.

»Ja, kaj pa tako gledaš?«
»Grm!«
»Zakaj?«
»Ker je lep, ti si pa neresen. Pri vsej 

moji lepoti in inteligenci bi živel z 
mano in čudovitimi šestimi otroki v 
šotoru. Ph. Odpuščen si! Raje si po
iščem kakega buržuja.«

Z dolgimi koraki je odšla po poli 
naprej. Aleš ji ni sledil. Resna, a s 
smejočimi očmi se je ozrla in vprašu
joče pogledala v resni Alešev obraz.

»Draga, tako rad te imam, pa se mi 
vendar včasih zazdi, da morda nisva 
dovolj zrela za srečo, ki nama jo daje 
ljubezen.«

Ob nenadni spremembi v razpolože
nju je presenečeno obstala.

»Zakaj naj bi bila resna? Mar misliš, 
da je ljubezen resna že če se držiš res
no? Tisti, ki v svoji ljubezni tožijo o 
bolečinah, ki jih povzroča, ne znajo 
govoriti o drugem kot o svojih teža
vah. Zato se ti zde resni. Ne, tako je 
preklavrno. Ni, da bi vedno delal iz 
problemov tragedije. Problemi so lah
ko tudi smešni! In midva se prav zato, 
ker znava na probleme gledati s smeš
ne strani, prav lepo imava. Mar ni ta
ko?«

Objel jo je, tesno jo je objel in po 
časi sta odšla naprej.

»Kaj bi me res čisto preprosto od
slovila zaradi kakega buržuja? Lepo, 
lepo! Ti ni jasno, da bi te za tako de
janje poslali Kitajci na prevzgojo in 
plela bi krompir.«

»Krompir se ne pleje, modrijan, oko
pava se!«

»To splo ni pomembno! Pomembna 
je prevzgoja!«

Zasmejala se je. Zaradi takih pogo
vorov jima je lepo. Pa še objeta čez 
pas sta lahko. Oklenila se ga je in si 
zaželela, da bi bilo vedno tako. P. R.

Solza njenega življenja
Spominja se, od takrat je že dolgo, 

ko sta se spoznala. Dan, mesec, leto? 
Ne, minila so leta, da, 15 let je minilo 
od takrat.

Komaj 19 let ji je bilo in od živ
ljenja ni pričakovala ničesar več. Bila 
je obupana nad življenjem, bila je ve
lik pesimist. Prepričeval jo je, da ne 
živi prave mladosti, da so njena bese
dičenja in dejanja zgrešena. Vselej 
ji je trdil, da ni ubrala pravo pot, pot 
življenja ...

Ona pa je trdila svoje in večkrat sta 
se prav zaradi njenega prepričanja 
prepirala.

Ko sta se razšla, rekel ji je namreč, 
da je bolje tako, čeprav, da mu je zelo 
težko in da se je bo vedno rad spomi
njal, je vedela, da mu je bilo zelo tež
ko. Tudi njej. Čestokrat je mislila 
nanj, a zavedala se je, da ni poti vr
nitve.

Se kasneje, kadar sta se srečala, ji je 
zatrjeval, da bo tudi ona srečna, da bo 
ljubljena in da bo ljubila. »Ko bova 
stara ti 30 let, jaz pa 40, boš vedela, 
da sem imel prav«, ji je večkrat rekel.

Pred dnevi je praznovala 35. rojstni 
dan. Sama je bila. V teh 15 letih se 
je marsikaj spremenilo. On in Ona. 
Oba. Oženil se je, ima družino. Srečen 
je, ve, da je zelo srečen. Ob njunih 
srečanjih jo globoko pogleda v oči in 
nikakor ne more razumeti, da so mi
nila dolga leta, da je še vedno sama.

Nekoč, pred leti ji je povedal, da se 
bo oženil. Ni vedela, čemu ji je prišel 
povedati, kajti zelo jo je prizadelo. Ve
dela je, da je bila prizadeta od ljubo
sumnosti. Da, še vedno je upala, da se 
bosta zopet ljubila. »Hudo mi je zate, 
tako zelo si dobra, iskrena in nežna. 
Ti si zaslužiš dobrega fanta, ljubeče
ga moža. Sama veš, kako zelo sem te 
ljubil in tudi danes čutim nekaj glob

7. XI. je odšla v zasluženi pokoj 
MARA BUKOVEC, tiskalka matric in 
kašerka. Tovarišica Mara se je rodila 
6. avgusta v Celju. Med vojno 
so jo odpeljali na prisilno delo v Nem
čijo, po vojni pa je bila zaposlena v 
raznih delovnih organizacijah na ob
močju Celja. V Aero je prišla 6. IV. 
1953 in pri nas ostala vse do svoje 
upokojitve. Bila je pridna delavka, ak
tivna članica ZK, delovala pa je tudi 
v samoupravnih organih podjetja. Po 
nesreči, ki jo je imela, je pričela delati 
s skrajšanim delovnim časom, vse do 
novembra, ko se je odločila, da se 
upokoji. Tovarišica Bukovec, v novem 
letu vam želimo veliko zdravja, sreče 
in osebnega zadovoljstva.

NEŽKA KRIVEC je odšla v pokoj 
10. novembra. Pri nas se je zaposlila 
kot adjusterka pigmentnih barv no
vembra 1956. leta, vendar je morala, 
zaradi družinskih razmer in skrbi za 
nedorasle otroke, svoje delovno raz
merje večkrat prekiniti. Ko se je vse 
uredilo, se je vedno vračala nazaj v 
Aero. Po dvanajstih letih trdega dela 
se je odločila, da odide v zasluženi po
koj. Tudi njej želimo v novem letu 
čim manj skrbi in predvsem veliko 
sreče.

ANTONIJA BREZAK je odšla v po
koj že oktobra, stara 51 let. V naše 
podjetje je prišla šele leta 1962, že 
pred in še zlasti po vojni pa je bila 
zaposlena v celi vrsti delovnih orga
nizacij v Celju in njegovi okolici. V 
našem kolektivu je opravljala delo ad- 
justerke Aero srebra. Bila je pridna in 
prizadevna delavka. Tudi tovarišici 
Tončki želimo, da bi bila še dolgo 
zdrava in zadovoljna, v novem letu pa 
veliko sreče.

ljega zate. A čas je prinesel svoje. Živ
ljenje teče dalje. Prosim te, da me ra
zumeš in da ostaneva še vnaprej do
bra prijatelja«, ji je rekel.

Zares sta ostala dobra prijatelja. 
Večkrat jo obišče z združino in ona si 
prizadeva, da je vedno nasmejana in 
srečnega obraza. In ko odhajajo joče. 
Njeno življenje je ena sama solza, v 
kateri se utaplja, uničuje in želi, da bi 
se ta solza povečala in jo za vedno 
potegnila v svojo sredo. Zaveda se, da 
bo šele takrat srečna, kajti njeno živ
ljenje je le želja po lastnem uničeva
nju. Angelca Drobne

ZAHVALA

Zahvaljujem se svojim so
delavkam za tako lepo darilo, ki 
so mi ga poklonile ob odhodu 
v pokoj.

Krivec Nežika



GAJŠEK CVETKA si izredno 
želi, da bi v časopisu pisali o 
njej. Njeni skromni želji smo s 
tem ugodili.

RIBIČ FRANC prijetno zaba
va delovne tovariše z raznimi 
šalami. Zadnjič je povedal tak
šen »štos«, da so potem nekateri 
točili solze — pa ne od smeha.

ANGELCA DROBNE se iz ve
selja ukvarja z učenjem filozo
fije. Ne more pa razumeti, za
kaj se filozofsko gledano, teori
ja in praksa v Aeru ne ujemata. x

TAJNICAM v podjetju bi mo
rali nabaviti radarje, da bi v 
primeru neevidentirane odsotno
sti svojih šefov ugotavljale nji
hovo smer gibanja.

Ž.OHER ANITA govori zelo 
počasi. Pravi, da je prešla na 
»počasen govor« zaradi tega, da 
bi jo predpostavljeni bolje ra
zumeli. Kaj hočemo, vsi delamo 
napake.

LESKOVŠEK BRANKO — LU
KA je zelo srečen. Dvakrat v 
kratkem obdobju so mu popra
vilo avtomobila plačali drugi. 
Zato z vedno večjim veseljem 
uporablja stari parkirni prostor.

JOŽICA MAJCEN je kronič
no ogorčena, ker je spoznala, da 
njena (službena) selitev ni prva. 
Jožica, nikar ne obupuj, saj tu
di zadnja ni. . .

Višja matematika
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Aero: pomagaj sirarn
0

M«‘ na tajen®.
Predstavniki celjskega »Aera« se dogovarjajo z ma
džarskimi podjetji o delitvi dela v papirni industriji
Mimo zadovoljeval 
zadeli intenzivneje ukvarjati tudi
Prvi reaultati f man dno sicer

'iuiJb domačih potreb so se v krmi dni Ul grafični Industriji »Aero* 
pisemanom svojih proizvodov na tuja trčiiča.

» predstav,jajo 
nekajkrat ved k

leto* bodo dosegli vred
n ost 1,000 000 dolarjev, kur Je nekajkrat več kot pred dvema letoma. Če p« ob tem 
še upoštevamo, da so v tem letu zmanjšali uvoa mate 
gibanja vsekakor spodbudna.

i zmanjšali uvoz materialov za 20 odstot

Posel t Mariin reko Je t le I 1
» tu 1978. najbolj očiten, saj ki 
1 no doaevei vrednost 0.5 ml | ko 

liluna dolarjev. Kljub leon 
, Kiirenn znanih uUi<*lnoev

predau«vmki »Aera« in 
no pogovarjajo o mol 

noetlh deliUo dela v papirni 
Industriji: na Madžarskem bo

ero« ustvarila na nudžar 
j t tržišču solidne 
I u* ui afimaunjo 
i izvodov. 8 svojim 

lm,rumen
m širokim

iiBudapek«

skladišče za svoje 
sodelovali pu naj 
usposabljanju predelovali 
podjetij za tiwrs.no proti 
vodnjo (konlekciuiurimje 
•aerotejp« trakov ipd i Tre 
uutno priHlnJa celjska Kerni 
na in grafična industrija na 
Madžarsko predvsem jasnil 
papir i papir la rumiu/ževs

nje načrtov i. kop ime papir 
je. matrice za razmnoževanje 
in lepilne trakove aerotejp, 

Povpru-Seviuije Je tudi po 
nekaterih drugih proizvodih, 
za katere že imajo v celjski 
tovarni zadevne proizvodne 
zmogljivosti Pfek madžar

leni prihodnjega 
Uo tudi n.ipram 
l konvertibilno, si

vode tudi v druge vzho 
evropske dežele.

FRANJO KltlVLL

V Aeru, kolektivi, 
danes trn 1002 znposl 
žn leta sodi med por 
mijuspeAnelša podjetja

vih Vslih

Oloini. v prvem poli 
ustvarjeni dohodek Je m 
^e: si. vtikn (leaellh starH 
lijnrd. s tem pa je za 8 
'lotite nad predvidevanji ta 
za IH odstotkov višji kot j 
Litem obdobju liunkHM letni 
To Je lop uspeh, še po*u-'i<J 
če Imamo preši očmi težavni 
gospodarske razmere, v ka
mr.h se je kolektiv znašel pij 
..inskih znovtrltvah Cene njli 
hovlh proizvodov so 

mili, zelo se je

Lastna sredstva podjetja predstavljajo štiri petine poslovnega sklada — 
Kupce bodo začeli »trezniti« — Na trg so postavili vrsto novih proizvodov

rektor »Aera« dipl. inž Miran Mejak je v 
.dovoljm Pii

brIi za 3 odstotke. V denarju pomeni, da 
ednosti proizvodnje. To Je preče i nad dosežkiproizvodnje. To Je 

tem pa je treba upoštevati, da ct 
prilagoditi naraščanju stroškov«

z letošnjo poslovno orientlvi io 
>UctJe smo izpolnili in 
Megli za 118,000 000 d: 
i enakem obdobiu lani. 

nismo spreminjali in tla se je bilo potreb

nih elik»t Usposobili vi Mi 
di sisiem sitotiska z.i etike- 
izredno velikih (omuiiov. Ti

"Akumulacijo podjetja 
nini uspeli zudr/iiM v p red vi 
denem okviru. Pomeiu. da 
smo podražitve reproniateri

/ proizvodi vi 

Zaradi i »•>*.« ■

reprodukcljsk

noža Vse to 
leprM viden

'uubium
podražit, 

niateruk 
'in.»mu Iz 

J« .povzročilo 
>nwt stroškov.

premostili ns ta način, tla 
zmanjševali proizvodne 

obdržali udeležbo 
« stroškov

n Jem nivoju. Toda

tla) približno po 1 mesecih ; 
I niso nadoknad-h vseh samu- j 
j jenih dobav. Sicer pa ao z 

ukrepi za večjo likvidnost |

ukrepi- poslovne pol

oizvodi,

Hemijska i gralička industrija 
»Aero« u Celju upotpunila je svn 
proizvodni program sa više novi) 
proizvoda. Medu novitelimu uala/ 
se i kontakt papir sa črnim prvini 
zom za beskonačne formul are, a i» 
čelo je i štampanje avionskih k 
rala /a ra/.ne kompanlje. Novo 
predstavi ja ;.i i tiketi /a spoiiV 
progno.........  !-------- 1—

*««»«» KOMISIJ« AERA

$Hemkm£Loeebn, do

odstotkov vlije ek umu- 
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Skladi podjet-

SMOTRNA
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umi. prav tako tudi 
ohodld, ki predvids-
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akumulacl|->
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l načrtu presegi 
vanj« tar is II iz
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i redu. u podražitve
iknmulitiv

ustrezne
re držati koraku vštric t 
razvoiem tehnologi.-e v s ve* i 
Za hitrejši vzpon so potreb 
ne še večje naloži le« 

Preskrba s

Suje, tako da

letnim aluminijimii foliji 
bo \ praktični rabi is 
gradivu . p,l i spodrinit.

gramom naložb bodo v 
tih ušero« namenili vei 
4 mili ione dinarjev >■< 
l*‘ne objekte, nsdul,n|l

lolgo odlašajo

Prodano — neplačano

všs akumulaciia oble/alu pr 
kupcih še vedno imm • zi 
20 milijonov dinarjev dolžni

laganje s plačilom je ten 
bolj nerazumljivo, Ker gr 
za partnerje, ki kupi leni 
blago sproti proouj > Aerov

vojem so v proizvodni: 
redili nadaljnje koraki- 
tržišče Je »Aero« jiuslul 
vo vrsui kontakt 
se uporablja /a 
razcev Tiskati 
impregnirati k

ustrezno ,

nostne papirje. Jtiliia 
k la tudi pmlzviKlma 
ih športno stavo S t
drugo proizvodnjo bi
ge m lehnološkn kir

i podjetju so natančno izr-Vu 
I nuli. km si lulikn na pudru I prh 
j čju likvidnosti prn ovnjo m | dobi.

ne naprave v obratu netkon^ 
Cmh obrazcev začele it 
ti v svoji prsvi (ur 
Močno sn povečali lut 

siimolepnih »llkel

EKONOMSKA POLITIKA

Pogajajo se «

o združitvi
CELJE. 11. okt - O mo«, 

goatlh sodelovanja grafično- 
(•mične industrije »Aero«
Cel,e in papirnice Radeče 
s« pogajajo predstavniki obeh 
podjetij že več mesecev. Te 
dni Je o možnostih povezo
vanju razpravljal tudi delav
ski svet papirnice 
•prejel predlagan, 
nje. Kazim tega Je DS skle
nil naročiti elaborat o inte- 
grecl)! papirnice v združimo 
podjetje kemične, papirno In 
grafične Industrije, na oervert 
katerega se bixVi zaposleni 
lahko laže odtočili o zrini

lo^dE„kfm~ i*'*' ki .«■> i™«l. ddnb «

zdrutitev obeh

Združiti

možnosti hitrejšega razvoja. 
u Aero pa zagotovitev su
rovinske osnove. V združe-

čaU obseg poslovanja. Njen

‘^atnoi dŠZ'.
jev. Da bi to dosegli, bo tre- 
b* nabaviti še en papirni 
[•roj in razširiti energetske

a jo izvolila delav

"Hkčnir, p“'<?du

prtpviem ta (po leuil Itoprti 13,5 J
stotka) in bi v letu 1980 
/.n**1 "jegov celotni dohoj 

*®„9®_1n*^onov ‘linat 
kolikor

rsm s,1?
PRIPRAVE ZA IN1ECRACIJO AKRA IN PAPIRNICE RADKI *

Obojna pripravljenost
SH*Z /DRU/FTNH.A mmi l JA NAJ BI Kil V CELJU, PODJETJI PA BI IMELI S

. p«nw

jev. 120 milijonov, ki 
bi znašale predvidene 
sticije, bi zagotovili po n 
slednjem ključu 51,8 milili-

(fKast Aera bi b 
'dobju nekoliko

bila v teni

‘•njem ključu: 51 i
Jona dinarjev Papirnic 
liko pa Aero.

Ce bo prišlo do združitve 

bO,T0ZDi!O^ POdjClji

U»\ki url lovili* dokument 
r* in k ji lo raketi panujs Radeče 
u-i fa/piavtial o poiočihi po*bm- 
k.hiiiujr, ki jr pnpiivih gradivo o 
■nlie/nosti inlcgiauje papu n*r m 
iel|iir tovarne Ano Dchviki rvel 
K poročita kiHniup- potrdil ler tr 
nai<H.'d i/ifc-bvii integracijskega 
c k« borila, ki bo pnka/al m

TEMELJNIM ORGANIZACIJ ZDRU/ENECA DEl.A

dokumentne

i nti1 j ti 
1 V*1'*

obema ilosiej samostojnima orga 
n iz šojam a ragolavtjsla hilirjti 
nanredek lo velja predvsem /a 
rad cika papu n* o. n*dlrm ko bi 

I Aero zagotovljeno sumvimko 
wo za svojo drjavnosl Kol je 
■dno a. jMitočila. bi v 
ŽA-nem podjetju papirnica 

povečala obseg pmvvodnjr do 
^80 za ?,S kral. irkilm

■ azieili ene igr tike napi
lo m v*kakiH kazalo

upravH'ujepi pn-dvrdeno 
Irv Cc bo do nje priliv, 
vsaka tovarna status

rdvaleva*i Iu.t- -f1

| biti 'i milijonov dinar,--, .-j

| stioii f tl | m* i<ii'i»i bil ,'iv 
• ildo -iri naliv buli oz. pora

I bilo iiitvurjettcga 'am Dna 
I ko velja gh*de krepitvi- last 

•vvilovnega sklada, ki

^AERO:
stanova^

ceneje
Odbor aa et*<xmmja: 

pospešiti gradnjo cenej
ših I

Letos >e odbor

dinarji #* »muttnsnja murvi 
dualnih hiš Poleg tega je od.
bor rešil 13 pwr41b
sšanuvsnjeklb vprašaej. kai 
pe Je ob velikem prtlivu ■» 
vth peošmj še premeta a» 
U m >e odbor odloAU. rte be 
prtlaodnje leto avojo puUufea 

d«**» bistveno spremenU Sred*ve.
___  * nemenjena ■ poaoRls —S
<jmm srednjem m bodo ota 

o pe bo
i “SS

•us TOZD. sedež, 
Podjclji pa bi bil 
združenem pod jel

podjetji 
'združen 

v Celju, 
bi tu
•W /l»«lFl

misija obeh podjeui je tr 
časim ude la la poročita o 

ga predložiti » 
loupievmm mg« 

papniucT m Aera Konauja 
, - *lp. * bi bita /družile« 
pud)rlij nekaki* smolnu. saj bi

kial, ictatni 
tl znašal 170

obdobju ur hi ia/v*il tako 
sunkovito, vendar bi v letu 1980 
iruial n^gov tctalm dohodek 790 
milijonov /ji m vrtim jr bi v lem 
času pAMahili 170 mihpmov dei V 
papirnici l>i nam ir č h do Urhe 
nabavili ir en p^runi sUih m



ŠPORT, REKREACIJA, LETOVANJA

PLANINCI 
0 SVOJEM 
DELO

Planinska sekcija je ena najaktiv
nejših v našem podjetju. Vsako leto 
organizira celo vrsto izletov, ki se jih 
vedno udeleži veliko ljubiteljev starih 
očakov. Prihodnje leto bo za naše pla
nince še posebej pomembno. Prazno
vali bodo desetletnico obstoja svoje 
sekcije, desetletnico uspešnega dela. 
Zato je prav, da že danes spregovori
mo nekaj besed o njihovih načrtih v 
prihodnjem letu.

Za prihodnje leto so planinci v na
šem podjetju pripravili vrsto zanimi
vih izletov, s katerimi bodo proslavili 
deseto obletnico delovanja. Najzani
mivejši od izletov bo gotovo tisti, ko 
bo sto Aerovcev odšlo na našo najviš
jo goro — Triglav. Od ostalih plani
ranih izletov naj omenimo le še izlet 
na Grossglockner, ki ga planinska sek
cija že dolgo načrtuje, pa ji ga ne uspe 
izvršiti. Datume izletov so orientacij
sko že določili, vendar se bodo ti ver
jetno še spremenili, saj morajo planin
ci svoje izlete prilagoditi prostim so
botam. Ob obletnici bo sekcija natis
nila tudi svoj koledarček, ki ga bodo 
dobili vsi člani kolektiva, na hrbtni 
strani koledarčka pa bodo objavili na
črt vseh desetih izletov, ki jih želijo 
izvršiti v prihodnjem letu.

Nam ostane le, da več kot dvesto 
članom planinske sekcije zaželimo 
uspešno delo v letu 1973 in lepo vre
me v dnevih, ko bodo hodili po naših 
in tujih vrhovih.

Vsem, ki jih veseli smučanje, 
vsem tistim, ki mislijo, da jih 
bo veselilo, vsem, ki si žele iz
popolniti svoje znanje v tej ve
ščini, vsem, ki bi se radi naučili 
osnov smučanja ali tekmovalne 
tehnike, velja naše sporočilo!

V 19. številki »Informacij« 
smo objavili seznam in razpo
red smučarskih tečajev. Ne 
oklevajte! V vseh tajništvih bo
ste dobili prijavnice, na katerih 
označite, katerih tečajev se želi
te udeležiti. Zagotovljeno je 
strokovno vodstvo, z njim pa, 
ob vaši udeležbi, tudi uspeh.

Pohitite, jutri bo morda pre
pozno.

NAGRADNI RAZPIS

Uredniški odbor razpisuje za našo drugo nagradno križanko tri 
nagrade:

1. 50 dinarjev
2. 30 dinarjev
3. 20 dinarjev

Rešitve pošljite referentu za informacije v splošni sektor naj
pozneje do 20. januarja 1973.

Upamo, da vam križanka ne bo delala preglavic in želimo, da bi 
se ob reševanju prijetno zabavali. Veliko sreče.

Za prejšnjo križanko smo prejeli 41 rešitev, 30 je bilo pravilnih. 
Pri žrebanju pa so imeli največ sreče:

NADJA KOLAR EOP ki prejme 20 dinarjev
VIKTOR JAGODIC obrat II., ki prejme 30 dinarjev
ANICA CAFUTA Cetis ki prejme 50 dinarjev
Nagrajencem iskrene čestitke!
Še pravilna rešitev: (vodoravno) karbon; Amor, Elza; Amaro, LRS; 

J, S, Banat, snaga; aceton, Tito; selitev, ikone; N, ORA, Ike, Koral; 
Ist, NT, Rog, Uve; trenirka, poanta; ej, kasta, B, OI, NP, AMI, nerv; 
Lotka, ZT; ekonomist, ara; paragraf, LU, dar; se, Ero, Odiseja; tapi- 
son, paravan; Al, itd., ataman;

cf tečno 
1973

KOLEKTIV

aero
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STOLČEK, STOLČKA, STOLČKU 
STOLČKA, PRI STOLČKU,

5 STOLČKOM

Naš Aero, glasilo Aera, kemične in grafične industrije, Celje. Izhaja šestkrat letno. Urejuje uredniški odbor; Šušteršič 
ing. Andrej, predsednik, Debeljak Ciril, Randl Jože, Rovere Dora, Švab Grega, Stamejčič Branko in Gaspari Edo, odgo
vorni urednik. Tiskano v tiskarni Aera. Za tiskarno Drago Vračun. Po mnenju republiškega sekretariata za prosveto 

in kulturo, številka 421-2/72 je Naš Aero oproščen temeljnega davka od prometa proizvodov.


